

ສະຖານະພາບຂອງຄຳພີໃບລານ ໃນພາກຕະວັນອອກສຽງເໜືອປະເທດໄທ

ຈາຣຸວັນ ທັມມະວັດ*

ສະພາບທົ່ວໄປ

ເອກະສານບູຮານ ປະເພດຄຳພີໃບລານໃນພາກຕະວັນອອກສຽງເໜືອ ປະກົດໃນຫລາຍຈັງຫວັດ ໄດ້ແກ່
ມະຫາສາລະຄາມ ຂອນແກ່ນ ກາລະສິນ ຮ້ອຍເອັດ ອຸບົນຣາຊທານີ ນະຄອນຣາຊສີມາ ໜອງຄາຍ ສຸຣິນ
ສຣິກະເກດ ນະຄອນພະນົມ ໂດຍພົບໃນວັດທີ່ມີຫໍໄຕ ແລະ ເປັນສູນການສຶກສາບາລີ ຫລືປະຣຽນທັມ
ລັກສະນະໃບລານມີທັງຂະໜາດສັ້ນທີ່ຮຽກວ່າ ຫັງສີກ້ອມ ແລະຂະໜາດຍາວ ທີ່ຮຽກວ່າ ຫັງສີຜູກ ຕົວອັກ
ສອນທີ່ໃຊ້ຂຽນ ມີສາມແບບ ຄື: ອັກສອນຂອມ ອັກສອນທັມ ແລະ ອັກສອນໄທນ້ອຍ ເນື້ອຫາທີ່ຈຳລິກໄວ້ ຄື:
ພຸດທະປະຫວັດ ພຸດທະທຳນາວາຍ ປະຫວັດອັກຄະຣະສາວົກ ຊາດົກ ພຣະໄຕປິດົກ ພິທີກັມ ພຸດທະທັມ ນິທານ
ພື້ນບ້ານ ກົດໝາຍບູຮານ ສະໝຸນໄພ ຄາຖາອາຄົມ

ຕົວຢ່າງຄຳພີໃບລານໄດ້ແກ່ ຄິຣິມານິນທະສູຕ ຄຸຣຸທັມ ຈັກກະວານ ຈັນທະຄາດ ລຳພຣະຍາອິນ
ເຊຕຸພິນ ພຸດທະຕຳນານ ພຸດທະບາດ ເທວະທູຕສູຕ ພື້ນທາດພະນົມ ມູລນິພພານ ເນມິຣາດ ປະຖົມມູລລີ
ປະຖົມສົມໂພດ ຕຳນານພຣະແກ້ວ ພຣະມາໄລ ມິລິນທະປັນຫາ ຈັນທະກຸມານ ເນມິຣາດ ມະຫາເວສ
ສັນດອນຊາດົກ ມະໂຫສິດຊາດົກ ບາລີວິນິສັຍ ພຣະສູຕ ພຣະອະພິທັມ ມົງຄົນທິປະນີ ວິນັຍທັມມະບົທ ສູຕຂວັນ
ສູຕກັມ ທິພະມົນ ສວດມົນ ກະຖິນ ຄອງວັດ ສະຫລອງ ອານິສິງ

ເນື້ອຫາຂອງຄັ້ມພີ ສະແດງເຖິງຜັນທະກິດໃນດ້ານການເຜີຍແຜ່ພຸດທະສາສະໜາ ການຈັດລະບຽບ
ສັງຄົມ ການເປັນຄູ່ມືພິທີກັມ ການເປັນຄູ່ມືການເທດ ການໃຫ້ຄວາມບັນເທີງຜ່ານເລື່ອງສົມມຸດເລື່ອງເລົ່າ
ຄັ້ມພີໃບລານຈຶ່ງເປັນເອກະສານສຳຄັນຂອງພຣະສົງ ໝໍທັມ ໝໍສູຕ ຜູ້ບວດຮຽນ ໂຄງສ້າງໜ້າທີ່ຂອງຄັ້ມພີ

* ຮອງສາສະດາຈານ ສັງກັດພາກວິຊາພາສາໄທ ແລະພາສາຕະວັນອອກ ມະຫາວິທະຍາລັຍມະຫາສາລະຄາມ
ເມທີວີຈັຍອາວຸໂສ ຮຸ່ນ 2

ໃບລານ ຈຶ່ງເຊື່ອມໂຍງກັບການໃຫ້ການສຶກສາ ຕາມຫັມນຽມທ້ອງຖິ່ນ ຜູ້ກຳກັບດູແລຄິສະຖາບັນສາສະໜາ ແລະ ສະຖາບັນການປົກຄອງທີ່ຮຽກວ່າ ພຸດທະຈັກ ແລະ ອານາຈັກ ຄັ້ມພິໃບລານ ຈຶ່ງມີສະຖານະພາບເປັນ ເອກະສານສັກສິດ ທີ່ເປັນຫລັກບ້ານຫລັກເມືອງ

ການອະນຸລັກພື້ນຟູເອກະສານບູຮານ ໃນພາກຕະເວັນອອກສຽງເໜືອ

ການອະນຸລັກຄັ້ມພິໃບລານ ໃນພາກຕະເວັນອອກສຽງເໜືອ ເປັນພັນທະກິດໂດຍກົງຂອງພຣະສົງ ແລະ ນັກປາດຜູ້ບວດຮຽນ ຫລືຜູ້ໃສ່ໃຈໃນການເລົ່າຮຽນ ເຊັ່ນ ພຣະອະຣິຍານຸວັດ ເຂມຈາຣີ ແຫ່ງຈັງຫວັດມະຫາສາລະຄາມ ນາຍປຣິຊາ ພິນທອງ ແຫ່ງຈັງຫວັດອຸບົນຣາຊທານີ ເຈົ້າອາວາດວັດ ທີ່ເປັນສຳນັກຫັມສອນບາລີ ເປັນຕົ້ນ ຕໍ່ມາ ກົມສິລປະກອນ ສະຖາບັນການສຶກສາ ພິພິທະພັນທ້ອງຖິ່ນ ສະພາວັດທະນະທັມຈັງຫວັດຕ່າງໆ ໄດ້ໃຫ້ຄວາມສຳຄັນ ໂດຍຮວບຮວມ ຮັກສາ ສຶກສາຄັ້ມພິໃບລານທີ່ເຫັນວ່າມີຄຸນຄ່າ ຕົວຢ່າງທີ່ເປັນຮູປະທັມ ໃນອະດີດ ຄືການດຳເນີນງານຂອງ ພຣະອະຣິຍານຸວັດ ເຂມຈາຣີ ລະຫວ່າງປີ ພ.ສ. 2497-2533 ໂດຍການຈັດຕັ້ງສູນອະນຸລັກວັນນະຄະດີພາກຕະເວັນອອກສຽງເໜືອ ກຳໜົດເປົ້າໝາຍ ດັ່ງນີ້ :

1. ເພື່ອຮວບຮວມວັນນະຄະດີທີ່ກະຈັດກະຈາຍ ໃຫ້ເປັນໜວດໝູ່
2. ເພື່ອຄົ້ນຄວ້າອັກສອນບູຮານ ແລະ ວັນນະຄະດີ
3. ເພື່ອຊຳລະກວດແກ້ ແລະ ຖອດຄວາມຮູ້ເປັນພາສາສາມັຍນິຍົມ ປະຣິວັດເປັນຮູບເຫລັ້ມ ເຜີຍແຜ່
4. ເພື່ອອະນຸລັກວັນນະຄະດີ ສິລປະ ບູຮານຄະດີ
5. ເພື່ອສົ່ງເສີມສຶກສາປະຣິຍັດຕິທັມ ສິລທັມ ວັດທະນະທັມ ປະເພນີ

ຜົນການທຳງານຮວບຮວມຄັ້ມພິໃບລານ ໄດ້ປະມານ 2.000 ສະບັບ ແລະ ກວດແກ້ຊຳຣະ ປະຣິວັດເປັນພາສາໄທເຜີຍແຜ່ ປະມານ 30 ເລື້ອງ ນອກຈາກນີ້ ສຳນັກພິມສອງແຫ່ງ ຄື ໂຮງພິມສິຣິທັນ ແລະ ໂຮງພິມຄັງນານາທັມ ໄດ້ໃຫ້ຄວາມສຳຄັນຕິພິມເລື້ອງລາວຈາກໃບລານ ສູ່ຮູບແບບໜັງສື ຈຳໜ່າຍແກ່ວົງການສຶກສາ ແລະ ວົງການບັນເທີງທ້ອງຖິ່ນຢ່າງຕໍ່ເນື່ອງ ແຕ່ການສຶກສາຈຳກັດຢູ່ໃນໝູ່ຜູ້ສົນໃຈ ແລະ ມີຈະຣິຍະວັດແບບທ້ອງຖິ່ນນິຍົມ ຜູ້ສຶກສາສົນໃຈສະເພາະເລື້ອງ ສະເພາະແນວເທົ່ານັ້ນ

ສະຖານະພາບຂອງຄຳພີໃບລານ ໃນພາກຕະວັນອອກສຽງເໜືອປະເທດໄທ

ຢ່າງໃດກໍຕາມ ຜູ້ອະນຸລັກ ຜູ້ພິ່ນຟູ ຜູ້ສຶກສາໃບລານ ໄດ້ຮັບການເຊີດຊູຈາກສະຖາບັນການສຶກສາ ໃຫ້ເປັນຜູ້ມີຜົນງານດີເດັ່ນ ທາງວັດທະນະທັມ ແລະ ມີຕຳແໜ່ງທາງວິຊາການຢ່າງ ເໝາະສົມ

ການສຶກສາ ແລະ ການວິຈັຍຄັ້ມພີໃບລານພາກຕະວັນອອກສຽງເໜືອ

ການຈານ ຫລືການສ້າງຄັ້ມພີໃບລານ ຄືການຖ່າຍທອດຄວາມຮູ້ທາງຄະດີທັມ ຄະດີໂລກ ສູ່ປະຊາຊົນ ກ່ອນທີ່ຊຸມຊົນຈະມີເຕັກໂນໂລຢີການພິມ ຜູ້ຈານຄືຜູ້ຮອບຮູ້ອ່ານອອກຂຽນໄດ້ ຊຶ່ງມີສອງລະດັບ ຄື ຄູ່ຜູ້ສອນ ພຣະຜູ້ເທດ ໝໍຜູ້ປະກອບພິທີກັມເປັນລະດັບສູງ ສ່ວນລະດັບທີສອງ ຄື ຜູ້ບວດຮຽນ ແລະ ຜູ້ໃຜ່ໃຈໃນບຸນ ຜລານິສິງ ຄັດລອກເລື່ອງລາວໃນຄັ້ມພີ ເພື່ອບູຊາພຣະພຸດທະເຈົ້າ ເນື້ອໃນສຳຄັນຂອງການສ້າງຄັ້ມພີໃບ ລານ ຄືການເລົ່າຮຽນພາສາຂຽນແບບຄັດລອກບອກຕໍ່ ຜ່ານເລື່ອງລາວທີ່ເປັນຫລັກທັມ ແລະນິທານຊາດົກ

ຜູ້ຮຽນທີ່ແຕກສານ ໄດ້ຮູ້ທັງພາສາ ແລະ ຄະດີທີ່ຜູກເປັນເລື່ອງລາວ ຮວມທັງສັນທະລັກສະນະ ຫລື ແບບແຜນການຮຽງຖ້ອຍຄຳເປັນຮ້ອຍກອງ ຮ້ອຍແກ້ວ

ສ່ວນຜູ້ປາຖະໜາບຸນ ສ່ວນນຶ່ງເຊື່ອໃນກຸສົນກັມ ຈຶ່ງບໍ່ໄດ້ພິຈາລະນາແກ່ນສານຂອງຄັ້ມພີ ຈຶ່ງບໍ່ຕື່ນ ທາງບັນຍາ ແມ່ນແຕ່ການຄັດລອກກໍຄັດຜິດໆ ຖືກໆ ຈຳເປັນທີ່ຜູ້ໃຜ່ໃຈສຶກສາ ຕ້ອງກວດສອບຄວາມຖືກຕ້ອງ ຜູ້ຮູ້ສ່ວນໃຫຍ່ຈຶ່ງຮວບຮວມຄັ້ມພີເລື່ອງດຽວກັນ ມາກວດສອບຄວາມຖືກຕ້ອງຂອງພາສາ ແລະ ເນື້ອຫາ ທຳການປະເມີນຄວາມໜ້າເຊື່ອຖື ດ້ວຍລະບຽບວິທີປະເມີນເອກະສານ ຈຶ່ງຈັດພິມປະຣິວັດເປັນພາສາ ສມັຍນິຍົມ

ການໃຊ້ປະໂຫຍດຈາກຄັ້ມພີໃບລານ ເກີດຂຶ້ນໃນສັງຄົມຈາຣິດທີ່ບ້ານ ວັດ ຈັດລະບຽບດ້ວຍຕົນເອງ ອຳນາດລັດຍັງບໍ່ໄດ້ແຊກແຊງການບໍລິຫານຈັດການແບບລວມສູນ

ຫລັງການປະຕິຮູບການສຶກສາ ການພຣະສາສະໜາໃນສະມັຍ ໑.5 ປະເທດໄທ ຈັດການສຶກສາຜ່ານ ລະບົບໂຮງຮຽນ ສ້າງຫລັກສູດຈັດການສຶກສາແບບທັນສມັຍ ຄັ້ມພີໃບລານຈຶ່ງບໍ່ໄດ້ເລົ່າຮຽນຂຽນອ່ານ ເປັນຫລັກອີກຕໍ່ໄປ

ການສຶກສາຊ່ວງຫລັງປຣາຊພື້ນບ້ານ ຈຶ່ງກັນກອງຄວາມຮູ້ດ້ານຕ່າງໆ ໄປຂຽນເປັນຕຳລາສະເພາະ ທາງ ເຊັ່ນ ປະເພນີບູຮານໄທອິສານ ພົດຈະນານຸກົມພາສາອິສານ ໄຂພາສິດອິສານ ວັນນະຄະດີອິສານ ມົນບູຮານອິສານ ຕຳລາຢາພື້ນບ້ານອິສານ ດັ່ງທີ່ ປຣິຊາ ພິນທອງ ກ່າວໄວ້ວ່າ

" ວັດຖຸປະສົງສຳຄັນໃນການຂຽນໜັງສືເຫລົ່ານີ້ ເປັນເລື່ອງການສືບທອດປະເພນີດັ້ງເດີມ ແລະ ການ ຜະລິດຄູ່ມື ຫລື ແນວທາງສຳຫລັບຊາວອິສານຮຸ່ນຕໍ່ມາໄດ້ຮຽນຮູ້ ແລະ ນຳໄປປະຕິບັດໃນວິຖີຊີວິດ ແລະ ສັງຄົມສມັຍປັດຈຸບັນ "

ການສຶກສາຄັ້ມພິໃບລານໃນພາກຕະເວັນອອກສຽງເໜືອ ແນວຄິດຫລັກຄື ໃບລານເປັນຄັງພູມປັນຍາ ດ້ານພາສາ ດ້ານສາສະໜາ ດ້ານປະເພນີພິທີກຳ ດ້ານປະວັດສາດ ໄທຣາສາດ ແລະ ໄສຍະສາດ ແນວຄິດນີ້ ປະກົດໃນກຸ່ມຜູ້ເຕີບໂຕ ແລະ ໄດ້ຮັບການສຶກສາຕາມຈາຣິດເດີມ ຜົນການສຶກສາ ການທຳງານຂອງກຸ່ມນີ້ ເຮັດໃຫ້ເກີດສຳນຶກແບບອິສານນິຍົມ ຫລືທ້ອງຖິ່ນນິຍົມ ມີການສ້າງຄຳອະທິບາຍຕົວຕົນທາງວັດທະນະທັມ ຄວາມເປັນອິສານ ເອກະລັກອິສານ ໂດຍໃຊ້ວັດທະນະທັມເປັນສິ່ງບົ່ງຊີ້ ເຊັ່ນ ພາສາອິສານ ອາຫານອິສານ ຫັດຖະກຳມອິສານ ຊຸມຊົນແບບອິສານ ເປັນຕົ້ນ

ຜົນການພັດທະນາປະເທດ ຜົນການຮັບເອົາວັດທະນະທັມໂລກາພິວັດ ເຮັດໃຫ້ຊາວອິສານຍຸກໃໝ່ ໃຫ້ຄວາມສຳຄັນຕໍ່ຄວາມເປັນອິສານນ້ອຍລົງທຸກດ້ານ ຫ່ວງວິຖີຄິດ ວິຖີພຶດຕິກຳ ມີຄວາມຊື່ນຊົມວັດທະນະທັມ ຕະເວັນຕົກ ແລະ ລັດທິບໍລິໂພກນິຍົມ ວັດຖຸນິຍົມແບບທັນສມັຍ

ແນວໂນ້ມການດຳລົງຢູ່ ການບັບປ່ຽນພູມຮູ້ ພູມທັມຈາກໃບລານ ຜ່ານລະບົບການສຶກສາ ຜ່ານລະບົບຄອບຄົວ ຜ່ານລະບົບສາສະໜາ ຈຶ່ງມີໜ້ອຍດັ່ງແສງທີ່ງ່າຍອຍແຂ່ງຂັນກັບສະປອດໄລ ຫລືໄຟ ແຮງສູງ ແມ່ນວ່າລັດຖະທັມມະນູນສະບັບປະຊາຊົນຈະກຳໜົດໃຫ້ມີການສຶກສາ ພູມປັນຍາທ້ອງຖິ່ນ ກໍຍາກ ຍິ່ງທີ່ ການຜະລິດຊ້ຳຄວາມຮູ້ເດີມ ຜ່ານຄັ້ມພິບູຮານ ຈະໄດ້ຮັບຄວາມສົນໃຈໃນກະແສໂລກາພິວັດ.